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Když dlouho listí nepadá,
tuhá zima se přikrádá.

Rada obce
Rada obce (dále jen RO) zasedala dvakrát,

a sice na 46. a 47. zasedání. Projednávala a řešila
následující záležitosti:
• schválila postupně vydání Střelického

zpravodaje č. 10 (říjen) a č. 11 (listopad),
• ve spolupráci se stavební komisí průběžně řeší
řadu žádostí ke stavebním aktivitám našich
občanů - stálý bod,

• nájemníci v bytovém domě podepisují postupně
nájemní smlouvy s obcí, bytovým družstvem a
přihlašují se zde k trvalému bydlení. RO se zabývala
podmínkami pro výjimečné povolení podnájmu;

• RO dále odsouhlasila smlouvu o správě
bytových domů; bydlící v bytovém domě platí
obci obvyklý poplatek za svoz odpadů a
pro jeho shromažďování zakoupili po dohodě
s firmou Rethmann-Jeřala kontejnery;
v nejbližší době zde bude dokončen i povrch a
úpravy místní komunikace,

• v souvislosti s dokončením stavby bytového
domu a probíhající stavby DPS vznikl požadavek
na obnovení funkčnosti veřejného osvětlení
na místních komunikacích u těchto staveb;
osvětlení je vzhledem k dnešním poměrům
potřebné; RO toto doporučuje a zařadila akci
do rozpočtu na rok 2005; výběr dodavatelské
firmy a náklady schvaluje ZO,

• rekonstrukce ZŠ je hotova, na Ministerstvo
financí byla zaslána žádost o změně rozhodnutí
o dotaci podle dnešní finanční skutečnosti včetně
dodatku na odsouhlasené navýšení ceny díla,

• v sobotu 23.10.2004 byla rekonstruovaná ZŠ
při příležitosti dne otevřených dveří slavnostně
předána ZŠ do užívání za přítomnosti vedení
školy, zastupitelů a vedení obce, projektantů,
stavebního dozoru, dodavatele, a poslance,
který pomohl k získání dotace; všem výše
uvedeným patří poděkování za zdařilé dílo;
závěrečné vyhodnocení stavby pro MF ČR je
stanoveno do března 2005; děkujeme rovněž
všem pracovníkům ZŠ, žákům i dechové hudbě
Frajárenka za vedení kapelníka pana Kukly,
za přípravu a zdárný průběh této malé oslavy,

• DPS: dne 5.10. jsme se zúčastnili pravidelně
měsíčně konaného třináctého kontrolního dne;
pokračuje se v podlahách, osazují se dveře a
okna, pokračuje se v instalaci ústředního topení,
vzduchotechniky a elektroinstalace a
v provádění vnitřních omítek; stavba je stále
v mírném předstihu oproti plánu,

• v lokalitě Vršovice byla zahájena první etapa
výstavby RD budováním inženýrských sítí
v budoucí komunikaci; investorem je fy AXIDA,
v těchto podzimních dnech budeme spolu
s dodavatelskou stavební firmou Stavos
Brno a.s. sledovat čistotu přilehlé státní silnice,
aby byla v uspokojivém stavu z hlediska
bezpečnosti dopravy,

• byla započata stavba pěšího chodníku
naprot i  sokolovny ke hř išt i Sokola a
do dalších částí obce,

• od JMK jsme obdrželi dotaci na ČOV a
kanalizace budované v poslední době ve výši
4,5 mil. Kč; k poukázání peněz na účet obce je
třeba schválit smlouvu obce s JMK a podepsat
ji, poté budou peníze do 15 dnů přiděleny obci;
peníze je třeba vyčerpat do 31.1.2005 a
do 28.2.2005 je nutno provést závěrečné
vyúčtování; smlouvu schvaluje ZO,

• v poslední době se objevily ve Vršovicích
výpadky v dodávce vody, které byly podle
sdělení VAS a.s. v Rosicích způsobeny výpadky
čerpadel v čerpací stanici na začátku Tetčické
ulice; poruchy byly vždy velmi rychle
odstraněny; je podezření, že poruchy čerpadel
jsou způsobeny minivýpadky elektřiny; v tomto
směru byla upozorněna JME, aby ve spolupráci
s VAS věc prověřila,

• zvýšil se počet trestných činů a přestupků
v naší obci: krádež dvou kanalizačních poklopů
v ul. Jar. Svobody, jedné mříže na kanalizační
vpusti u silničního tunelu pod drahou pod ÚSP
(na Jar. Svobody byly otvory zabezpečeny
včas pracovníky VAS Rosice a budou dodány
nové poklopy, u tunelu zabezpečila otvor SÚS);
byla vyloupena restaurace U nádraží, škoda
byla nepříjemná v tom, že pachatelé kromě
odcizeného alkoholu a cigaret napáchali větší
škody demolováním nového zařízení kuchyně;

• dále se vyskytl případ lákání dětí z prvního stupně
školní docházky do automobilu neznámými
osobami; obec i policie Rosice podnikly jistá
opatření; máme hlášení, že ve Vaneckém koutu
a v Panské lišce nocují bezdomovci (policie věc
prověřuje); naproti radnici u domu p. Mrlíka shořel
v noci osobní automobil, policie prověřuje verzi
úmyslného zapálení; policie žádá občany,
kteří by mohli k případu uvést nějaké okolnosti,
aby laskavě volali na tel. 947626513 nebo 158,

• obec je nyní v užším kontaktu s PČR v Rosicích,

kde nastoupil nový náčelník a má zájem více
komunikovat s vedením obcí, začíná svolávat
pracovní schůzky s vedením jednotlivých obcí,

• RO spolu se ZO a představiteli škol, ÚSP, útulku
sester Dominikánek, katolické církve a
společenských zájmových organizací uvítala
ve dnech 15. - 18.10.2004 tříčlenné delegace
z měst Assago (Itálie) a Nozay (Francie);
zahraniční přátelé za tyto dva a půl dne získali
povšechnou, ale celkem věrnou představu
o naší obci a odjeli od nás s dobrými dojmy;
všem, kteří se na úspěšné návštěvě ze zahraničí
podíleli, děkujeme; podrobnější zpráva je v dále
v tomto zpravodaji,

• před touto návštěvou byly obnoveny již
nedostatečné nátěry kovových zábradlí radnice,
dále byla postřikem i mechanicky ošetřena
fasáda radnice proti pavoučkům, kteří se usazují
v lomu fasády pod římsou, a byly ořezány suché
větve lípy nad pomníkem padlých, byla očištěna
deska na pomníku padlých; dále byl upraven
hrob, kde odpočívá Fanynka Tomková (zvaná
P. Bezručem Labutinka) a byl proveden fy Švec
poslední letošní pokos trávy v obci,

• finančně akce vyšla na cca 50.000,- Kč; výdaj
nám rozpočet nenaruší, poněvadž jej pokryjeme
z části zbytkem z plánu na zahraniční styky,
dále něco z reprezentačního fondu starosty a
větší část sponzorováním firmou Čáslava-Stav
Crlík a pekařství Chloupek; díky těmto sponzorům
se částka zmenšila asi na jednu třetinu,

• obec navštívili ve věci upřesnění zóny havarijního
plánování pro firmu Čepro zástupci HZS JMK a
společně prošli se starostou a místostarostou
zónu, kde se zajímali o zde umístěné firmy,
možnosti umístění sirény a přechodná
shromaždiště občanů v případě nouze; dále se
specifikovaly objížďky havarijní zóny; vše bude
zpracováno a dále budou pokračovat jednání;
konečný výsledek by měl být v podobě
přesných instrukcí všem občanům i firmám, jak se
v případě havárie v Čepru zachovat,

• na veřejnou výzvu na obsazení funkce referenta
Stavebního úřadu ve Střelicích se přihlásily
bezmála dvě desítky zájemců, z nichž RO
v prvním kole vyřadila ty zájemce, kteří nedodali
požadované základních materiály i přes výzvu,
takže zbylo 5 zájemců; v druhém kole
při osobních pohovorech (ve výběrové komisi
byla celá RO a vedoucí stavebního úřadu) byly
vybrány dvě pracovnice, které již nastoupily a
začaly s rutinní prací na SÚ; jedna pracovnice
střídá jednu odcházející zaměstnankyni SÚ a
bude pracovat na celý úvazek a druhá nastoupila
na delší brigádu rovněž na celý úvazek,

• co se týká projektu úpravy volného prostranství
V Cihelně, RO pozastavila jeho řešení z důvodů
blížící se generální rekonstrukce nebo případně
i demolice objektu staré školy, kdy v tom případě
by bylo nutno najít náhradní prostory pro školku,
ZUŠ a knihovnu; pro školku by byla možnost
zbudovat další pavilon V Cihelně; v současné
době se tedy prostranství vedle MŠ prozatím
vhodně upraví,
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• byl instalován a zprovozněn program

pro inventarizaci pozemků a pro příští audit je
již cena pozemků aktualizována,

• MS získal povolení a komponenty k instalaci
elektronického podpisu v Brně na výstavě
výpočetní techniky Invex; od roku 2006 bude
v platnosti nový správní řád, který již
s používáním elektronického podpisu počítá,

• zadala provedení projektu pro územní rozhodnutí
na rekonstrukci ulice Kozí Strana, v současné
době se k projektu vyjadřují dotčené orgány státní
správy; cena projektu podléhá schválení ZO;
v souvislosti s touto akcí podali občané ulice Kozí
Strana hromadnou žádost, aby obec v této věci
postupovala urychleně; RO je toho názoru, že je
ještě třeba zasadit projekt do celkového kontextu
budoucích úprav v této lokalitě,

• vzala na vědomí odpověď fy Colas, a.s.
na reklamaci tří závad v povrchu vozovky
v lokalitě Trpín; firma doporučuje počkat
s opravou na konec záruční doby, v případě
havarijního stavu, opraví závady ihned,

• podobná je situace v ulici Nádražní, kde firma Firesta
opraví závady příští rok, kdy končí záruka
na povrch; čtyři závažnější závady opraví ještě letos,

• RO spolu se členy stavební komise prošetřili
postup přepojení hostince U Trnků na obecní
kanalizaci s vyřazením stávajícího septiku,

• RO obdržela pro obec stavební povolení
na připojení ZŠ na obecní kanalizaci; RO bude
zajišťovat nabídkové řízení na tuto stavbu,

• RO se zúčastnila vytýčení pozemků po KPÚ
v lokalitě Na obravách a Na Myslivně,

• Fy Rethmann-Jeřala dne 24.9.2004 uskutečnila
v obci sběr nebezpečného odpadu; na den
12.11.2004 je domluven termín svozu
velkoobjemového odpadu,

• RO souhlasila s rekonstrukcí autobusových
zastávek v rámci IDS u sokolovny a
ve Vršovicích, kde investorem je JMK;
majetkoprávní vztahy bude řešit JMK pronájmem
pozemků, kde se zastávky nacházejí,

• odpověděla na žádost skupinky občanů z ulice
Pod Lesem na zřízení dětského hřiště; zjistilo se,
že většina pozemků zde není obecních a tudíž je
třeba nejprve vyřešit majetkoprávní vztahy,

• obec se intenzivně připravuje na volby
do krajských zastupitelstev a senátu,
předepsané termíny jednotlivých kroků zajištění
voleb jsou plněny,

• postupně předává oznámené přestupky našich
občanů přestupkové komisi MěÚ Šlapanice,

• řešila spolu s fy Bohemia-MIK prodloužení
vodovodního řadu k areálu fy Zevo, a.s., aby si
odtud na vlastní náklady zavedla vodu na své
pozemky, kde má záměr podnikat; RO záměry fy
podporuje, protože jde o prvního větší subjekt,
který v naší zóně podnikání chce podnikat; forma
financování vodovodu je na pořadu jednání 15. ZO,

• paní Anna Antošová nechala vyčistit úsek
potoka mezi ulici Na Hrázi a Brněnskou, drobný
náklad na tuto práci jí obec proplatila,

• RO řeší potřebu nové kopírky na stavební úřad;
nyní se provádí vyhodnocení nabídek,

• byla podána žádost na HZS JMK o dotaci
pro výjezdovou skupinu naší jednotky SDH,

• RO řešila postup předání závadné kanalizace
v ulici Pod Lesem spolu se zástupci fy Colas, VAS
a.s. a stavebním dozorem akce ČOV  API; fy Colas
uznala reklamaci této kanalizace obcí a snaží se
dohodnout se zúčastněnými stranami prodloužení
termínu její zásadní opravy; občané této ulice se
mohou připojovat i přepojovat svými kanalizačními
přípojkami bez ohledu na probíhající jednání,

• přijímá a eviduje žádosti o místo správce a
pečovatelek na DPS,

• RO průběžně vydává na požadavek
Pozemkového fondu ČR vyjádření k charakteru
pozemků z hlediska platného ÚP,

• právnička naší obce vypracovala ze zákona
potřebný návrh pravidel prodeje domů, bytů a
nebytových prostor v těchto domech
z vlastnictví obce Střelice do vlastnictví
právnických a fyzických osob (nájemníků),
materiál je nutné schválit ZO,

• projednávala další postup ve věci převodu pozemků
pod restaurací U nádraží a kuželnou a před nimi,
které jsou nyní v majetku ÚZSVM; úřad předal obci
návrh kupní smlouvy, kde navrhuje prodej všech
pozemků za cenu cca 320.000 Kč; RO navrhuje,
aby se s úřadem dále jednalo o bezúplatném
převodu pozemku před restaurací, poněvadž jde
podle stávajícího ÚP o veřejnou zeleň a parkovou
plochu; jde o částku cca 120.000,- Kč,

• kontrola úřadu sociálního zabezpečení,
zda naše obec má vše v pořádku po stránce
účetní, dopadla výtečně bez připomínek;
je to velmi důležité z hlediska přidělování dotací,

• RO schválila termín a náplň 15. zasedání ZO.
Luděk Sklenář, místostarosta

Oprava
V říjnovém vydání Střelického zpravodaje jsem

omylem uvedl špatné datum konání případného
2. kola voleb do Senátu Parlamentu České
republiky. Tyto volby se uskuteční ve dnech
12. listopadu od 14:00 hodin do 22:00 hodin a
13. listopadu od 8:00 hodin do 14:00 hodin.

Jindřich Mareš, starosta obce

Nařízení městského úřadu Šlapanice
Městský úřad Šlapanice vydává podle

ustanovení § 27 odst. 6 zákona č. 13/1997 Sb.,
o pozemních komunikacích, ve znění pozdějších
předpisu a v souladu s ustanovením § 11 odst. 2)
a § 12 odst. 1) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích
(obecním zřízení), nařízení, jímž stanoví vymezení
úseků silnic ve správním obvodu Města Šlapanice,
na kterém se pro malý dopravní význam nezajišťuje
sjízdnost odstraňováním sněhu a náledí.

Článek 1
Úseky ve správním obvodu Města Šlapanice,

na nichž se pro malý dopravní význam nezajišťuje
sjízdnost odstraňováním sněhu a náledí
(neudržované úseky), se vymezují takto:

Místo (délka úseky v km)
Pozořice - Holubice (2,215)
Babice n/Sv. - hr. BK (1,088)
Tvarožná x II/430 (0,500)
Prače - Mohyla Míru (1,000)
Syrovice - Ořechov (3,400)
Brno - Ostrovačice (2,007)
Blažovice x II/417 (2,107)
Krtiny - Březina (1,323)
Babice n/Sv. - Krtiny (1,749)

Článek 2
Vymezení úseků silnic ve správním obvodu

Města Šlapanice, na nichž se pro malý dopravní
význam nezajišťuje sjízdnost odstraňováním sněhu
a náledí bylo projednáno a schváleno na 49. jednání
Rady Města Šlapanice dne 21.7.2004.

Článek 3
Platnost tohoto nařízení se stanovuje do 30.4.2005.

Článek 4
Toto nařízení nabývá účinnosti patnáctým dnem

následujícím po dni jeho vyhlášení vyvěšením
na úřední desce Městského úřadu Šlapanice. Dnem
vyhlášení je první den jeho vyvěšení na uvedené
úřední desce.

Petr Štika, tajemník MÚ

Parkování aut
Rada obce Střelice upozorňuje občany,

aby neparkovali vozidla na chodnících, kolmo
ke svým vjezdům do garáží, zejména v ulicích,
kde vede státní silnice, např. Ant. Smutného,
Tetčická apod. Brání tím volnému průchodu
chodcům, maminkám s kočárky i starším lidem
s nákupy. Pro chodce musí zůstat na chodníku
volný průchod. Obec bude tuto skutečnost
sledovat a při opakovaném porušení této výzvy
bude tato skutečnost řešena jako dopravní
přestupek policií ČR.

Svozy odpadů

Svoz velkoobjemového odpadu
Svoz velkoobjemového odpadu v naší obci

proběhne v pátek 12.11.2004. Věci k odvozu je
nutné připravit do 10 hodin ráno téhož dne.
Do velkoobjemového odpadu patří části vybavení
bytu, části nábytku, koberce, židle, matrace, odpad
větších rozměrů, který nelze uložit do běžných
nádob na SKO, vánoční stromky, odpad ze zeleně.
Do tohoto odpadu nepatří výkopová zemina,
autovraky, živnostenský odpad, předměty
obsahující nebezpečné látky (např. autobaterie,
chladicí zařízení).

Sběr tříděného odpadu Tetra Pack
Sběr tříděného odpadu Tetra Pack proběhne

ve dnech 8. - 10.11.2004 na sběrných místech
u velkoobjemových kontejnerů. Speciální oranžové
pytle si můžete vyzvednout na OÚ ve Střelicích.
Nápojové kartony (krabice) se staly běžnou
součástí našeho života. Lze je dále zpracovat a
využít za předpokladu, že se nesmíchají s ostatním
odpadem v popelnici. Rádi bychom Vás požádali
o spolupráci při jejich sběru. Odkládejte kartony
do pytlů stlačené a beze zbytku nápojů. Pytle
s odpadem pravidelně sbírá svozová firma. Dále
se tento odpad třídí a zpracovává v papírnách
(výroba dalšího papíru) nebo na speciální lince
(kartony se rozdrtí a za tepla se lisují do desek -
- stavební izolace).

Sběr železného šrotu
Sběr železného šrotu v obci provede na podzim

tradičně TJ Sokol Střelice. Přesné datum bude
oznámeno prostřednictvím vývěsních ploch a
místního rozhlasu.

Výstava květin
Středisko praktického vyučování Ústavu sociální

péče o tělesně postižené Kociánka pořádá spolu
s Orchidea klubem Brno ve dnech 26. - 30. listopadu
2004 výstavu „Kociánka a květiny“. Otevřena bude
po všechny dny trvání od 9:00 do 16:00 hodin.
Instalována bude ve sklenících, v nichž pracují
zdravotně handicapovaní klienti, kteří se učí v oboru
zahradník. K vidění bude široký sortiment
pokojových rostlin a citrusy. Zájemci si budou moci
zakoupit i výrobky žáků.

ÚSP Kociánka
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Parmi ses nombreux buts, l’Union européenne
tient à faire rencontrer les habitants des pays
membres. Dans l’esprit de cette idée, les 
représentants du village de Střelice ont visité la
ville italienne d’Assago où les représentants de la 
ville française de Nozay sont arrivés eux aussi. 
La continuation de cette connaissance 
débouchait en rencontre de tous les partenaires à
Střelice le 15 à 18 octobre. 
A nos amis d’Assago et de Nozay, nous avons
présenté notre village avec ses coutumes
traditionnelles. Entre autres, ils ont vu aussi notre
nouvelle station d’épuration, l’élevage des
chevaux, l’école primaire, l’école maternelle, 
l’école des beaux arts et l’abbaye des soeurs
Dominicaines. Ils ont apprécié les soins portés 
aux clients de l’asile des aliénés. Avec l’intérêt, ils 
ont suivi le dressage de l’arbre de festin (ils ont 
même aidé son dressement) ainsi que la
présentation des danseurs en costumes 
traditionnels. Ils ont aussi participé à la messe de 
dimanche pendant laquelle ils on eu l’occasion de
rencontrer le préfet de la région de Moravie de
sud, monsieur Stanislav Juránek. Les
négociations des trois délégations ont abouti à la
signature de La promesse d’amitié qui celles-ci
engage à développer l’amitié entre Assago,
Nozay et Střelice. Nous avons quitté nos amis
après le festin au quel les présidents et les 
représentants de diverses organisations de
Střelice et abbé Mikula ont participé. 
Notre désir est le développement des rencontres
des représentants vers les contacts durables 
entre les habitants. 
 
 
 
 
 
Nous, les representans de la mairie, élus 
librement par les citoyens de nos villes,
promettons sur l´honneur de développer la
collaboration commencée dans les années
précedentes entre les citoyens, associations et
institutions. 
Nous favoriserons désormais des intentions
nobles concernant la connaissance de la culture 
de nos nations, de leurs histoires et de la vie
actuelle des citoyens. Nous voulons soutenir les 
relations interpersonnelles. 
Nous dirigerons notre attention sur la
collaboration entre les écoles, les pédagogues et
les enfants. La compréhension réciproque et
l´amitié de la nouvelle génération sont garant de 
la stabilité entre les nation à titre des piliers de
l´avenir de l´ Union Européenne. 

Návštěva ze spřátelených měst
E v r o p s k á  u n i e  s e  s n a ž í ,  a b y  s e

n a v z á j e m  p o z n á v a l i  o b y v a t e l é
jednotl ivých zemí. Proto zástupci Střelic
navštívi l i  v kvě tnu italské město Assago.
Tam př i jel i  i  představitelé francouzského
města Nozay. Pokračování na vzájemného
poznávaní bylo setkání těchto partnerů
ve dnech 15. - 18. ř í jna ve Střelicích.

Přátelům z Assaga a Nozay jsme ukázali
naši vesnici. Zároveň mohli poznat i naše
tradiční zvyky. Vidě l i  naši novou č ist írnu
o d p a d n í c h  v o d ,  z h l é d l i  c h o v  k o n í ,
navštívili základní školu, mateřskou školu,
základní umě leckou školu i klášter sester
D o m i n i k á n e k .  O c e n i l i  p éč i ,  k t e r á  j e
věnována kl ientům ústavu sociální péče.
S e  z á j m e m  s l e d o v a l i  s t a v ě n í  m á j e
(dokonce pomohl i  p ř i  je j ím vztyčování)
i  vystoupení stárků  v  l idových kroj ích.
Zúčastnili se rovněž nedělní mše, kde měli
m o ž n o s t  s e t k a t  s e  i  s  h e j t m a n e m
J i h o m o r a v s k é h o  k r a j e  p a n e m
Ing. Stanis lavem Juránkem. Výsledkem
vzájemného jednání tří delegací byl podpis
„ S l i b u  p řá t e l s t v í “ ,  v  něm ž  j s m e  s e
navzájem zavázali dále rozvíjet přátelství
m e z i  A s s a g e m ,  N o z a y  a  S t ře l i c e m i .
S přátel i  jsme se rozlouč i l i  na slavnostní
veče ř i ,  j í ž  se  zúčastn i l i  zas tup i te lé  a
představitelé střelických organizací i náš
děkan P. Tomáš Mikula.

P řejeme s i ,  aby naše vz tahy p řeš ly
od setkávání oficiálních představitelů obcí
k navazování kontaktů mezi obyvateli.

Jindřich Mareš, starosta obce Střelice

SLIB  PŘÁTELSTVÍ
My, představitelé obce, svobodně zvolení

občany našich obcí, sl ibujeme na svou
čest, že budeme rozvíjet spolupráci mezi
občany, spolky a institucemi započatou
v minulých měsících.

Budeme podporovat ušlechti lé záměry
směřující k poznání kultury našich národů,
jejich historie, současného života občanů.
Budeme podporovat mezilidské vztahy.

Svoji pozornost zaměříme na spolupráci
mezi školami, pedagogy a dětmi. Vzájemné
pochopení a přátelství mladé generace je
garantem stabil i ty mezi národy a jedním
z  p i l í ř ů  b u d o u c n o s t i  E v r o p s k é h o
společenství.

ASSAGO - Franco Davalle
STŘELICE - Jindřich Mareš

NOZAY - Marie-Jacqueline Courtois

Střelice, 17 ottobre 2004

La visite des villes jumelles La visita dalle cittá amiche
La Unia Europea si adopera di conoscere gli

abitanti delle paesi individuali fra di loro. Per quésto,
i rappresentanti del Comune di Střelice hanno
visitato in maggio una cittá italiana – Assago. Lí sono
anche arrivati i rappresentanti del Comune di Nozay.
La continuazione della conoscenza reciprocale e
stato anche l´incontro dei questi partneri nei giorni
15 – 18 ottobre a Střelice.

Ai nostri amici da Assago e Nozay abbiamo fatto
vedere il nostro vilaggio. Anche potevano
conoscere i nostri abitudini tradizionali. Gli amici
hanno visto il nostro nuovo depuratore della aqua
di scarico, la allevatura dei cavalli, la scuola
maternale ed elementare, la scula elementare
artistica e hanno visitato il convento delle suore
Domenichane pure. Hanno aprezziato la cura
dedicata ai clienti dell´Istituto per i minorati mentale.
Con interessamento hanno mirato la erezione
delĺ albero abellito tradizionale (anche hanno aiutato
con la erezione) ed i balli dei giovani nei costumi
tradizionali. Pure hanno partecipato sulla messa
domenicale, dove potevano incontrarsi con il
presidente del Regione Moravia Sud, signore
Stanislav Juránek. Un risultato del trattamento
reciprocale e stata la sottoscrizione del Protocollo
della Amicizia, nel ció ci abbiamo promesso di
sviluppare la amicizia fra di Assago, Nozay e
Střelice. Con i nostri amici abbiamo detto addio
durante la cena celebrativa, dove hanno fatto parte
anche i consiglieri del comune ed i rappresentanti
delle associazione varie da Střelice e anche il nostro
decano, P. Tomáš Mikula.

Ci auguriamo le nostre connessioni di
attraversare dagli incontri dei rappresentanti dei
comuni ad annodamento dei contacti fra degli
abitanti.

Jindřich Mareš, Sindaco Comune di Střelice
(Traduzione: Ing. Petr Přibil)

PROMESSA  DELLA  AMICIZIA
Noi rappresentanti, eletti liberamente dai cittadini delle

nostre cittá, promettiamo sulla nostra onestá di sviluppare
la collaborazione iniziata nei mesi passati tra i cittadini, le
associazioni e le istituzioni.

Sosterremo le intenzioni nobili per conoscere le culture
delle nostre nazioni, per conoscere sia le loro storie che
la presente vita quotidiana dei cittadini e cercheremo di
sviluppare i rapporti interpersonali.

La nostra attenzione mira alla collaborazione tra le
scuole, i pedagoghi e i bambini. La comprensione
reciproca e l´ amicizia delle generazioni giovani
garantisce la stabilitá tra le nazioni. Ecco sono i pilastri
del futuru delĺ Unitá Europea.

ASSAGO - Franco Davalle
STŘELICE - Jindřich Mareš

NOZAY - Marie-Jacqueline Courtois

Střelice, 17 octobre 2004

Jindřich Mareš, Maire du village de Střelice
(traduction Jiří Chloupek, jr.)

SERMENT  DE  L´AMITIÉ

ASSAGO - Franco Davalle
STŘELICE - Jindřich Mareš

NOZAY - Marie-Jacqueline Courtois

Střelice, 17 ottobre 2004
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Slavnostní předání budovy základní školy
V sobotu 23. října 2004 byla za účasti veřejnosti slavnostně předána

opravená školní budova. Všechny přítomné příjemně vítala dechová hudba
Frajárenka. Po projevech hostů a milém vystoupení zdejších žáků pan poslanec
Ing. Vlastimil Ostrý oficiálně přestřihl vstupní pásku a tím pozval všechny přítomné
na prohlídku školy. V těchto prostorách bylo možné zhlédnout zařízení učeben
a vystavené pomůcky používané ve výuce. Návštěvníci se zastavovali
na chodbách u fotomontáží z akcí školy v minulých letech. Ing. Ostrý byl
seznámen s dalšími plánovanými počiny obecního zastupitelstva.

Helena Fialová

Kde včera ani zítra nebylo
...aneb putování za posledními lovci

a sběrači
20.10.2004 navštívili žáci 6. A v rámci učiva

dějepisu výstavu s tvůrčí dílnou, která vznikla
ve spolupráci Moravského zemského muzea,
Ústavu Anthropos, Dětského muzea a Náprstkova
muzea Národního muzea v Praze. Výstava je
věnována posledním kulturám lovců a sběračů,
které se zachovaly na naší zemi téměř
do současnosti. Tito lidé neznali zemědělství,
neuměli vyrábět keramiku, jejich nástroje byly jen
z kamene, dřeva a kůže, ale jejich síla byla v tom,
že dokázali dokonale využívat všech zdrojů,
které jim nabízela příroda. Tím, jak se rozšiřovaly
pozdější civilizace, byly staré kultury zatlačovány
do nejméně přístupných koutů zeměkoule. Proto se
starý, lovecko - sběračský způsob života udržel
jen v oblastech, které jsou řídce osídlené, obtížně
přístupné a pro zemědělství zcela nevhodné -
v pouštích, pralesích a ledových pustinách.
Na výstavu navazovala tvůrčí dílna, ve které se
mohli žáci praktickou činností blíže seznámit
s životem zmíněných národů. Vyzkoušeli si
hudební nástroje - australská znělá dřívka, panovu
flétnu a didžeridů, pygmejské lehátko a lůžko, lov
ryb oštěpem, rozdělávání ohně primitivním
způsobem, malbu na kůru, mohli si obléknout taneční
masky, eskymáckou parku a rukavice z kožešiny,
sněžnice a podobně. Právě proto, že poznání
v tomto případě mělo možnost projít téměř všemi
smysly dětí, shledávám tento projekt velmi zdařilým.
Fotografie našich dětí z programu budete moci
v nejbližší době zhlédnout na internetových
stránkách Moravského zemského muzea Brno.

Mgr. Eva Sázavská, uč. dějepisu

Jsou nám opravdu podobné?
V pondělí 11.10.2004 po první vyučovací hodině

jsme nastoupili do autobusu a jeli jsme do brněnské
ZOO, kde jsme měli domluvenou exkurzi s poutavým
názvem: Jsou nám opravdu podobné? Zajímavé
téma, a proto se na ně zaměřím.

Jen tak pro zajímavost. Víte třeba,
že i s otravnou muškou octomilkou máme
společných 90% genetického základu?
A s příbuznými lidoopy 99%. Takže jen 1%
nastavuje propast, kterou nelze překročit.
Říká se, že nejvíce inteligentní živočichové (kromě

člověka) jsou šimpanzi. Přitom my, lidé, jsme vznikli
z podobných předků, a ne z opic, jak si většina lidí
myslí. Asi před 20 000 000 lety se náš druh oddělil
od opic a postupně jsme se začali rozvíjet. Dnes
jsme inteligentní tvorové, kteří vládnou světu.
I když...

Existuje 233 poznaných druhů opic. Dělí se na
opice a poloopice. Nejviditelnějším znakem poloopic
je protáhlý nos, hustá a jemná srst, velké oči, drápy
- jen na palci nehet (např. lemur). Naopak opice
dokonale vidí, mají nehty, řídkou srst a mají malý
nebo zakrnělý ocas (např. šimpanz).

V zoologických zahradách opicím chutná
překvapivě nejvíc cibule a pórek. V nouzi nejvyšší
nepohrdnou ani obyčejným hmyzem. Takže jsou
jako člověk všežravci. S člověkem mají společné
i to, že žijí ve skupinách - rodinách.

Je však jeden velmi velký rozdíl mezi námi a opicemi
- neničí (si) životní prostředí. Člověk je mnohem
inteligentnější než opice, ale opice jsou mnohem
šetrnější k přírodě. A proto se máme od opic co učit.
Měli bychom se po nich tak trochu opičit.

Tereza Novotná 5. B

Jsou nám opravdu podobné?
Jeli jsme do ZOO Brno na exkurzi o opicích.
Myslím si, že jsou podobné nám lidem. Jsou to

hezká a mírumilovná zvířata. Jí převážně rostlinnou
potravu, takže nikomu neubližují. Lidé jsou horší,
protože je loví pro kůži. Opice jsou živá stvoření, a
tak se také mezi sebou občas nepohodnou. Porvou
se, když si nepadnou do oka. Lidé se ve slušné
společnosti sice nervou, ale třeba se k sobě chovají
chladně. Nejpodobnější je lidem druh opic lidoopů.
Mají odhalenou kůži na obličeji a jinak jsou zarostlí
řídkými chlupy. My lidé máme také vlasy a chloupky.
Poloopice nám podobné nejsou, ale také to jsou naši
vzdálení příbuzní. Mají tělo porostlé hustými chlupy.
Lidoopi i poloopice si probírají kožich, tak jako se
my myjeme a provádíme hygienu. Lidoopů je hodně
druhů (šimpanzi, paviáni, orangutani). Šimpanz je
nám nejpodobnější. Nás lidí je zase mnoho ras:
černoši, žluté pleti (Číňané, Japonci), běloši.
Protože jsou nám opice tak podobné, myslím, že by
měli být zákonem chráněné jako nezletilí. Lidé by
měli zakázat jejich zabíjení, aby lov opic už byl
trestný.

Proto doufám, že to, o čem jsem psal na  konci,
se vyplní.

Jan Smutný, 5. B

Burza
Ve dnech 19.11. - 20.11.2004 proběhne na ZŠ

Střelice burza zimních sportovních potřeb, oblečení
a dalších dětských věcí. Děti dostanou ve škole
informační letáčky s podrobnějšími informacemi.

Mgr. E. Sázavská
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Střelický kros
V sobotu 10. října se konal na hřišti školy a v jejím okolí už XII. ročník

Střelického krosu. I když počasí letos příliš nepřálo - bylo chladno a deštivo,
dostavilo se 126 startujících ve všech věkových kategoriích. Letošní ročník
byl vyhlášen zároveň jako přebor žáků naší školy v přespolním běhu a
v jednotlivých žákovských kategoriích byli vyhodnoceni ti nejlepší. Je nutno
dodat, že mnozí naši závodníci se i mezi trénovanými sportovci rozhodně
neztratili. Lukáš Čeman v kategorii žáci 94 - 93 skončil na třetím místě, Jitka
Dvořáčková v kategorii starších žákyň na vynikajícím druhém místě. Nepřízeň
počasí a s tím spojený mokrý a rozbahněný terén se podepsaly i na výkonech
běžců, přesto byl překonán traťový rekord v kategorii žákyň 94 - 93. Zasloužila
se o to Anna Tancerová ze Sokola Přínostice. Tradičně nejsledovanější byl
opět závod mužů a veteránů dlouhý 4500 metrů. Letošním vítězem v hlavním
závodě se v kategorii muži stal, tak jako v loňském roce, Michal Nejedlý
z AC Teplo Kladno.V kategorii veteránů doběhl první Jan Čermák z oddílu SKOL
Brno. Letošní už XII. ročník patří určitě mezi vydařené akce v naší obci,
za což patří dík sportovcům, ale také organizátorům a sponzorům,
bez kterých by se tento atletický zážitek nemohl uskutečnit.
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Řeči o jazyku X
V našem životě se setkáváme se stále

novým i  sku tečnos tm i ,  k t e ré  j e  t řeba
pojmenovat.  Slovní zásoba moderního
jazyka ( tedy i  češt iny)  obsahu je  v íce
než 250 000 slov. Urč itá nevelká skupina
slov (asi 800 slov), která zahrnuje základní
pojmenování, se během vývoje jazyka téměř
nemění. Říkáme jí základní slovní fond. Patří
do něho pojmenování jako matka, otec,
slunce, voda atp. Ostatní část slovní zásoby
se neustále (vl ivem vývoje společnosti,
rozvoje vědy a s ním spojeným poznáváním
zákon i tos t í  svě ta ) ,  i  když  ponenáh lu ,
proměňuje. Některá slova zanikají, objevují
se  ovšem nová .  Ce l kově  se  dá  ř í c i ,
že se slovní zásoba neustále rozšiřuje.

S l o v n í  z á s o b u  můž e  o b o h a c o v a t
následujícími způsoby:
a)změnou významu slov (můžeme využít i slova

zastaralá, zaniklá): jádro - jádro (atomu),
b) tvořením nových slov,
c)spojováním slov v sousloví (Základní škola

Střelice),
d) přejímáním slov z cizích jazyků.

Ad b) Především si musíme uvědomit, že se
slovo skládá z tzv. morfémů (nejmenších
částí, které dále nemůžeme členit, jež mají
určitý význam). Jsou jimi slovotvorný základ
(kmen, kořen) a slovotvorný prostředek
(předpona, přípona).

Nová slova tvoříme:
1. Odvozováním (slovotvorný základ +

předpona nebo přípona; např. les - polesí,
lesnatý ,  nad lesní) ;  v češtině  se jedná
o nejběžnější a oblíbený způsob tvoření slov.

2 .  Sk ládáním (nové s lovo obsahu je
nejméně  dva slovotvorné základy (oka/
mžik, země/koule aj.); v češtině není tento
způsob oblíben.

3. Zkracováním; zkratky mohou být trojího typu:
• iniciálové (ČTK, ČR, OSN, ODS, ČSSD),
• zkratková slova (Čedok, Ingstav, vznikají

z částí slov sousloví - Česká dopravní
kancelář, Inženýrské stavby),

• zkratky frekventovaných slov nebo
oficiální zkratky akademických a vědeckých
titulů (tj., atd., př. Kr., kW, kg, H2O, MUDr.,
Mgr., CSc., Ing.). Zkracování není příliš
časté a mnohdy není ani vhodné,
protože jim mnozí uživatelé národního
jazyka nerozumějí.

Ad d) Cizí slova přejmeme s věcmi nebo
jevy, jež jsou pojmenovávány, v původní
podobě  a  t u to  podobu  p ř i způsob íme
českému jazykovému systému ( fotbal ,
televize) nebo cizí slovo doslovně přeložíme
do češtiny, jedná se o tzv. kalk (mrakodrap
- z anglického: skyscraper, vodotěsný -
z německého wasserdicht aj.).

A b y c h o m  u ž í v a l i  j e d n o t l i v á  s l o v a
v jazykových projevech výstižně, musíme
vědět, kterými významovými rysy se jedno
slovo od druhého l iší. Některá slova si
zachovávají svů j ustálený věcný význam,
tj. soubor významových rysů, beze změny
po dlouhá stalet í  (matka, s lunce, bí lý,
chodit), zatímco význam j iných slov se
během doby mění.

Basketbal

Sdružený okresní přebor starších dorostenců, sezóna 2004 - 2005,
podzimní část

I. kolo 9.10. Sokol Střelice - Podolí
II. kolo 23.10. Sln. Hodonín - Střelice
III. kolo 13.11. Sokol Střelice - Sln. Rosice v 10.30 a 12.30 hod
IV. kolo 27.11. Podolí - Sokol Střelice
V. kolo 11.12. Sokol Střelice - Sln. Hodonín v 10.30 a 12.30 hod
VI. kolo 8.1.2005 Sln. Rosice - Sokol Střelice

Sdružený okresní přebor mužů - podzimní část
I. kolo 9.10. Sokol Střelice - Velké Meziříčí
I. kolo 10.10. Sokol Střelice - Podolí
II. kolo 23.10. Krumlov - Střelice
II. kolo 24.10. Rosice - Střelice
III. kolo 30.10. Střelice - Nové Město v 17.00 hod
III. kolo 31.10. Střelice - Bystřice n/Pern. v 10.00 hod
IV. kolo 13.11. Střelice - Babice „A“ v 15.00 hod
IV. kolo 14.11. Střelice - Boskovice v 10.00 hod
V. kolo 27.11. Znojmo „B“ - Střelice
V. kolo 28.11. Mor. Budějovice - Střelice
VI. kolo 11.12. Střelice - Kuřim v 15.00 hod
VII. kolo 8.1.2005 Adamov - Střelice
VII. kolo 9.1.2005 Babice „B“ - Střelice

Výsledky SOP st. dorostenců:
Sokol Střelice - Sokol Podolí 68 :64 (47:22)
Karafiát Kamil 28, Svoboda Jiří 16, Prchlík Michal 7, Chudík Roman 7, Valášek Václav 5,
Slavík Robin 3, Hotař Petr 2

Sokol Střelice - Sokol Podolí 80 : 70 (41:34)
Valášek V. 22, Karafiát K. 17, Prchlík M. 17, Svoboda J. 10, Slavík R. 6, Chudík R. 6, Hotař P. 2

Slovan Hodonín - Sokol Střelice 76:75
Karafiát Kamil 38, Valášek V. 15, Slavík R. 12, Flofián T. 7, Prchlík M. 2, Toman M. 1

Slovan Hodonín - Sokol Střelice 85:53
Valášek V. 18, Karafiát K.14, Slavík R., Florián T. 6, Toman M. 5, Prchlík M. 4

Výsledky SOP mužů:
Sokol Střelice - Sokol Velké Meziříčí 67 : 89
Karafiát Aleš 23, Karafiát Kamil 15, Kudláček Michal 7, Gregr Rosťa 7, Švestka Milan 6,
Kučera Jiří 3, Urbanec Vladimír 2, Karafiát Miroslav 2, Švestka Radek 2

Sokol Střelice - Sokol Podolí 110 : 113
Karafiát K. 42, Karafiát A. 29, Gregr R. 22, Kudláček M. 8, Švestka M. 4, Urbanec V. 2,
Švestka R. 2, Kučera J. 1

Moravský Krumlov - Sokol Střelice 68:58
Karafiát A. 21, Karafiát K. 14, Karafiát M. 10, Kudláček M. 5, Urbanec V.4,
Švestka M. 2, Švestka R. 2

Slovan Rosice - Sokol Střelice 50:71
Karafiát A.18, Karafiát K. 17, Kudláček M. 12, Švestka M.11, Karafiát M. 9,
Švestka R. 2, Urbanec V. 2

Miroslav Karafiát

On-line katalog knihovny ve Střelicích

Na WWW stránkách obce Střelice byl
zprovozněn on-line katalog knihovny ve Střelicích
(www.streliceubrna.cz/knihovna). V současné
době je v tomto katalogu umístěna asi 1/3 knižního
fondu knihovny. Jsou zde uvedeny veškeré novinky
za posledního 2,5 roku, celá dětská literatura, část
beletrie (detektivky, sci-fi, dramata, poezie)
a na ostatním se intenzivně pracuje. Celkem
je prozatím v databázi knihovny kolem 4550 titulů.

Helena Ferdusová
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Nové knihy v knihovně

Pro dospělé
Beletrie
S. Brown Silnější než slova
M. Dettwiler Pečeť moci
J. Deveraux Navždycky a věrně
R. Friedman Naděje v bílém
K. Hannah Kouzelná cesta
J. Jones Vykoupená
F. Křelina Amarú, syn hadí
F. Nepil ...Váš František Nepil
I. Obermannová Matky to chtěj taky
J. Plaidy Růže bez trnů
J. Rulf Let chroustů
P. Šabach Jak potopit Austrálii
M. Willet Mlýn na řece
Naučná
R. Bondyová Mezi námi řečeno
G. Brütting Německá bombardovací esa
J. Hanzelka Přemožení pouště
F. Here Než se začalo psát 1900
I. V. Hogg Pistole celého světa
P. McHoy Výtvarné řešení malých zahrad
G. O´Farrell Tutanchamon,

podvod nebo skutečnost?
P. Podlaha Receptář prima nápadů 2.
C. Willis Sám na vrcholu
S. Williams Teď vás asi zastřelíme

Guinness World Records 2002

Pro děti
Beletrie
E. Blyton Dobrodružství na útesech
T. Brezina Zabouchnutá ségra 2.
J. Havel Království nesmyslů
J. Havel To jsou zmatky se zvířátky
A. Jost Dobrodružství s myškami
S. King Dobré ráno!
A. Ransome Velká šestka
J. Wilson První láska

Naučná
K. Gemmel Angličtina doma - na prázdninách -

- ve škole
K. Gemmel Němčina doma - na prázdninách -

- ve škole
J. Starke Rychlé stroje

Helena Ferdusová

Zajímavost pro bystření mysli

Řešení hádanek z minulého čísla:
První příklad:
Označme si x stovky hledaného trojciferného

čísla, y jeho desítky. Uvědomme si, že obě tato čísla
mohou být jen celá o rozsahu 1 až 9 a přitom číslo
y (desítky) by mohlo být i nula. Potom lze napsat
podle podmínek v příkladu následující rovnici:

4/3(100x + 10y + 2) = 200 + 10x + y

Po úpravě obdržíme rovnici:
10x + y = 16 a tedy výraz pro y:
y = 16 - 10x
Číslo x nemůže být nula, protože představuje

stovky a hledané číslo je trojciferné. Po dosazení
za x = 1 obdržíme řešení  y = 6, protože dosazením
čísel 2 a více za x ve výrazu dostáváme y záporné,
což není možné.

Takže hledané trojciferné číslo je 162.
Přehozením čísla 2 na začátek obdržíme číslo 216
a to je skutečně o třetinu větší než 162.

Druhý příklad:
Sestavíme rovnici pro hledané číslo n:
  (n/3) + 2n/3 = n - 20
Po úpravách této rovnice (v úpravách je

i umocnění obou stran rovnice na druhou,
abychom se zbavili odmocniny) obdržíme
kvadratickou rovnici:

n2 - 123n + 3600 = 0
Tuto rovnici řešíme podle známého vztahu

pro hledání dvou kořenů kvadratické rovnice, a sice:
X1,2 = (-b ±   (b2 - 4ac)/2).

Takže řešením podle tohoto vzorce vyjde
n1 = 75 a n2 = 48. Po provedení zkoušky zjistíme,
že první číslo vyhovuje podmínkám úlohy: Třetina
z 75 je 25, odmocnina z 25 je 5, dvě třetiny z 75 je
50, po sečtení dostáváme 55 a to je rovno 75 - 20.
Druhé číslo není řešením úlohy.

Nové hádanky
A nyní zajímavé hrátky s číslicemi. Při jejich řešení

můžete použít veškeré znamení matematických
operací pro počítání s čísly:
1. Napište největší možné číslo pomocí tří číslic.

2. Napište číslo 1000 pomocí:
a) pěti devítek,
b) devíti devítek,
c) šesti trojek,
d) třinácti pětek (poněkud obtížnější,
     ale s použitím základních početních operací),
e) všech deseti číslic (totéž, co v bodě d).

Takže hodně úspěchů při řešení.

Luděk Sklenář

Babské hody
V sobotu 20.11.2004 pořádá Sokol Střelice oddíl

všestrannosti již v pořadí VIII. Babské hody. K tanci
a poslechu bude hrát kapela Dolňáci. Od 16:00
hodin v Sokolovně  budou hody zahájeny
„Moravskou besedou“ a dětským tanečním
vystoupením. Odpolední program skončí v 18:30
hodin a bude pokračovat od 20:00 hodin.

Všechny srdečně zve Sokol Střelice

Poděkování
Rodina Jašova děkuje Všem občanům,

kteří doprovodili paní Boženu Jašovou na její
poslední cestě, a za projevy soustrasti.

Někdy dochází ke zužování významu.
Např. slovo nábytek označovalo původně
všechny věci, které někdo získal, nabyl,
ale jeho význam se postupně  zúži l  jen
na věci potřebné pro zařízení bytu. Význam
pojmenování se často zužuje v odborné
terminologii. Přesným vymezením (zúžením
významu)  se  s tane  te rmínem takové
pojmenování, které se užívá v neodborném
vyjad řování,  v němž má širší  význam.
Např. právním předpisem bylo stanoveno,
že rodinný dům je takový dům, který má
nanejvýš 120 m2 obytné plochy, tím byl
zúžen  význam te rmínu  rod inný  dům.
Podobně termín šroub (spojovací materiál)
se zúžil jen na šroub s matkou, „šroub
do dřeva“ se nazývá vrut.

U  j i ných  s lov  se  naopak  p ro jevu je
rozšiřování významu. Např. slovo zápas
vyjadřovalo původně boj, v němž se soupeři
chytali za pás, dnes jím označujeme jakékoliv
utkání (sportovní, vojenské, politické atp.).

Může se objevit i posunutí významu slova.
Nap ř .  s lovo řemeslo označuje č innost,
zabývající se výrobou a opravami předmětů
pomocí jednodušších nástrojů, ale může
označovat i činnost, která je vykonávána
mechanicky, šablonovitě, pro peníze.

Tím, že s lova získávaj í  vedle svého
základního významu i významy další, se
slovní zásoba stále obohacuje. Při tom se
po jmenován í  p řenáše j í  na  zák ladě
podobnos t i  nebo  na  zák ladě  věcné
souvislosti.

Přenesení významu slova na základě
podobnosti (vzhledu, funkce) se nazývá
meta fo ra .  Nap ř .  s l ovo  h řeben  může
označovat nejen věc na česání v lasů ,
ale i věci podobné (hřeben hor, hřeben ptáků,
hřeben střechy).

Přenesení názvu na základě věcné (místní,
časové nebo příčinné) souvislosti se nazývá
metonymie. Např. slovo vinutí neznamená jen
činnost (navíjení), ale i její výsledek (vinutí
v elektromotoru). Jméno fyzika Ampéra se
využilo i pro jednotku elektrického proudu
(ampér). Číst Čapka znamená číst Čapkovo
dílo. Vypít láhev znamená vypít její obsah.

Druhem metonymie je synekdocha. Názvu
části se použije pro název celku. Např. rodná
střecha znamená rodný dům, byl tam milión
lidí může znamenat bylo tam hodně lidí atp.

Metafory a metonymie se využívá zejména
v uměleckém stylu, hojné je jejich využití
v poezii. Metaforický charakter mají četná
lidová rčení (házet hrách na zeď, hrát první
housle atp.).

V některých situacích využíváme slov
v pozměněném významu z citových důvodů.
Užití významově intenzivnějšího, silnějšího
po jmenován í  se  nazývá  hyperbo la
(nadsázka). Např. místo „kniha byla hezká“
řekneme „kniha byla úžasná (nádherná,
vynikající)“.

J indy  už i j eme z  c i t ových  důvodů
pro hodnocení nějakého jevu slov, která mají
právě opačný význam, než máme na mysli;
takovému způsobu vyjádření říkáme ironie
( tady  j e  a le  hezký  po řádek  -  smys l :
nepořádek).

Od slov vícevýznamových odlišujeme
homonyma - slova, která stejně znějí, ale mají

různý význam. Příklad: rys (na rýsování), rys
(zvíře), rys (obličeje).

Někdy se homonymita projeví jen v psané
podobě: panický stud (stud panice), panický
útěk (vysloveno „panycký“ - zmatený útěk).

J i n d y  s e  h o m o n y m i t a  p r o j e v í  j e n
v mluvené podobě: opilovat (součástku),
opylovat (květy).

Jindřich Mareš

Divadlo
Dne 13.11.2004 v 17:00 hodin se uskuteční

divadelní představení DALSKABÁTY ANEB
HŘÍŠNÁ VES amatérského divadla BOTA
z Bílovic. Pořádá v sále Radnice Sdružení
občanů pro kulturu v obci - Sešlost.


